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Před rozhodujícím zlomem?
Uplynulo bezmála pět let od 

vyhlášení perestrojky. Přes nesporné 
více či méné radikální změny, jež 
jsou jejím pozitivem, nelze průběh 
předešlých událostí ani jejich 
další vývoj hodnotit a předvídat 
zcela jednoznačně.

Na jedné straně lze oprávněně 
tvrdit, že očekávat nápravu všech 
škod napáchaných sedmdesátiletou 
ignorací primárních společenských 
potřeb a absolutním přehlížením 
zájmů jedince za pouhý zlomek této 
doby by bylo nemoudré a nereálné. 
Hovoří-li tedy sovětští 
představitelé o tíživém dědictví, 
jež nesou z dob minulých, mají 
dozajista pravdu. Racionální 
jádro ovšem nepostrádá ani výtka, 
že hřmotně proklamované změny 
probíhají příliš liknavě, což 
ostatně přiznává i Gorbačov, když 
tvrdí, že "strana svým tempem přeměn 
nestačí společnosti". Konstatovat 
očividný fakt je však málo. Bude 
zajímavé sledovat, jaké závěry 
z tohoto faktu mocenské složky 
vyvodí a jak se přizpůsobí nové 
situaci na politické mapě SSSR. 
Politický život v Sovětském svazu 
se totiž prudkým tempem blíží ke 
křižovatce, na níž se patrně na 
mnoho let dopředu rozhodne, jak 
bude vypadat každodenní realita 
největšího státu světa. Pro toto 
tvrzení je po ruce hned několik 
přesvědčivých argumentů.

Prvním jsou závratně rychlé 
události v Pobaltí, kde Litva, 
Lotyšsko i Estonsko neochvějně 
míří ke státní suverenitě. Podobně 
jednoznačné jsou i poměry v 
Zakavkazsku a na Ukrajině, byt 
každá tato oblast má svoje 
specifika, a tudíž i lidé různé 
požadavky a přání. Dalším důkazem 
nevyhnutelnosti- přelomu je 
radikalizace moskevské inteligence, 
a to nejen nezávislé, ale i 
struktur, které mají k vládnoucí

straně bud velice blízko, nebo 
jsou přímo jejími členy. Pro 
Gorbačova nebude snadné tomuto 
logickému vývoji zábránit, ač, 
jak se zdá, se o to všemi silami 
snaží. Jinak než použitím hrubé 
síly se mu to podařit nemůže, avšak 
po veřejném zřeknutí se Brežněvovy 
doktríny je zvláště pro pobaltské 
státy tato alternativa naštěstí 
mrtvá. Určitým paradoxem této 
situace je, že občanská hnutí mnohde 
podporuje i komunistická strana, 
jejíž představitelé si zřejmě 
uvědomili, že důvěra v jejich 
činnost byla pouze výplodem iluzí. 
Přesto je asi jen otázkou času, 
kdy nejen ve východní Evropě, ale 
i v Sovětském svazu budou muset 
komunisté bojovat o důvěru lidí 
výlučně politickými prostředky 
skrze systém více stran. Tehdy 
se ukáže, jde-li jim jen o moc, 
o čemž ostatně vzhledem ke stále 
novým důkazům již málokdo pochybuje,

nebo o skutečné změny, které v 
kladném slova smyslu ovlivní
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život každého občana sovětského 
státu.

Avšak nepředbíhejme. Zatím 
mají totiž komunisté moc vcelku 
pevně v rukou a dávají to také 
nepokrytě najevo mnoha případy 
neodůvodněného bití nevinných lidí 
na ulici nebo i zatýkáním jinak 
smýšlejících občanů. O tom svědčí 
i causa Kuznécov, tedy uvěznění 
nezávislého novináře, 
spolupracovníka moskevského časopisu 
Glasnost. Jeho tříletý trest vězení 
komentoval šéfredaktor Glasnosti 
slovyDostal rok za glasnost, 
rok za perestrojku a rok za 
demokratizaci". Trefná poznámka. 
Nechceme snižovat Gorbačovovy 
zásluhy na probuzení 
východoevropských a sovětských 
národů z dlouholeté letargie, naopak 
oceňujeme jeho vliv i autoritu, 
ale politika nejsou jen slova 
povzbuzení, je to i respektování 
práv každého jednotlivce. V tomto 
smyslu se Gorbačovovo jednání jeví 
jako polovičaté. A nechtějme 
si namlouvat, že by snad dodržování 
základních lidských práv oslabilo 
jeho postavení, či dokonce ohrozilo 
perestrojku. Dodejme, že Kuzněcovův 
případ není zdaleka jediný tohoto 
druhu.

Vládnoucí strana si zvykla 
jednat podle programu "naslibujme 
dělníkům hory doly" a jak je vidět, 
zatím tomu neodvykla. 'Za příklad 
mohou sloužit donekonečna se 
protahující rozhovory mezi zástupci 
stávkujících horníků a předsedou 
vlády Ryžkovem. Havíři se sice 
při prvním setkání nechali napálit, 
ale brzy se "vrátili na zem" a 
za své oprávněné požadavky stávkují 
dál. Budiž to sovětským činitelům 
poučením, že slibovat nadarmo 
se nevyplácí. Ale jednat budou 
muset i nadále, protože i když 
proces perestrojky zahájila strana, 
nemá žádné právo jej usměrňovat, 
jak se jí zlíbí, ale bude se muset 
řídit vyzkoušenou zásadou, že každý 
jednotlivec musí mít možnost 

ovlivňovat svůj osud podle vlastních 
představ, pokud tím samozřejmě 
neznásilňuje někoho jiného. Vedení 
se totiž mnohdy tváří, jako by 
svoboda byla něčím, co lze občanům 
podle uvážení bučí přidělit, či 
nikoli. Ale uplynulých sedmdesát 
a vlastně mnohem více let nebylo 
normálním, přirozeným stavem 

společnosti, byl to stav hluboké 
deformace, na nějž je třeba co 
nejrychleji zapomenout, a po 
důkladném rozhlédnutí se po světě 
využít vše, čeho bylo v oblasti 
uspořádání věcí veřejných dosaženo. 
Bude třeba se zbavit také 
zastaralých dogmat a pouček, které 
dnes v jiných částech světa budí 
jen úsměv nebo pohoršení. Není 
to jistě úkol jednoduchý, ale je 
povinností těch, kteří vládnou, 
se o to pokusit, nebo alespoň v 
tom nebránit ostatním. Zatím lze 
z chování sovětské vrchnosti vycítit 
jen pohrdání všemi, kteří se nemohou 
pyšnit stranickou legitimací.

Avšak budme spravedliví. Po 
mnoha letech - snad vůbec poprvé 
mají sovětští občané možnost pocítit 
ve sdělovacích prostředcích určitý 
závan svobody. Většina sovětských 
periodik se stala přitažlivějšími 
než dříve (bylo-li vůbec dříve 
možno o nějaké přitažlivosti
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hovořit) , zásoby papíru a kapacity 
zastaralých tiskařských provozů 
zjevně nestačí pokrýt obrovský 
zájem čtenářů novin a časopisů, 
které se staly hlavním nástrojem 
probíhajících změn. Časopisy jako 
Ogoňok, Argumenty i fakty nebo 
Moskovskije novosti se ze dne na 
den staly světově proslulými a 
posledně jmenovaný týdeník je 
dokonce pravidelně překládán do 
šesti jazyků a expedován do Paříže, 
Atén, Budapešti, Milána, Kolína 
a Londýna. Při listování například 
litevským tiskem se po dlouhá léta 
jednotvárně zpracovávanému čtenáři 
přímo tají dech. Inteligence ožila 
a je otázkou, kde v sobě tak 
najednou vzala dnes již samozřejmé 
demokratické smýšlení včetně 
tolerance k těm, kteří ji po léta 
utlačovali. To je překvapivé 
a jednoznačně pozitivní zjištění. 
Velkou přitažlivost v sobě na 
stránkách sovětského tisku skrývá 
rovněž minulost, která je neustále 
podrobována zdrcující kritice, 
což jednak do jisté míry oslabuje 
naděje konzervativců na navrácení 
starých pořádků - nepořádků, a 
jednak otevírá oči všem, pro něž 
je tisk jedinou možností, jak 
navázat kontakt se světem.

Lidé ovšem potřebují změny 
pocítit na vlastní kůži, v 
každodenní praxi. Maso, mléko a 
máslo na lístky nejsou příliš 
hodnověrným důkazem změn. Tady 
se znovu potvrzuje, že ruku v ruce 
s hospodářskými reformami musejí 
být uskutečňovány i přeměny 
politické, nebot ty druhé podmiňují 
ty první. Dokazují to i dlouhé 
fronty na zboží prakticky všeho 
druhu včetně základních potravin. 
Výjimku netvoří ani "výkladní 
skříně" Sovětského svazu Moskva 
a Leningrad. Tím se ale opět 
dostáváme na samý začátek celého 
sovětského problému, totiž k 
nutnosti řešit všechny úkoly sice 
obezřetně, ale skutečně radikálně 
a bez zbytečných slovních 
proklamací.

Sovětské impérium je obrovské 
a jeho vůdcové měli vždy starostí 
více než dost. Jednoduché to nemá 
ani obyčejný občan. Tomu můžeme 
popřát trpělivost ve snaze zasáhnout 
alespoň svým skromným dílem do 
osudu tohoto kolosu, a tím i do 
osudu svého. A Gorbačov by měl 
mít na paměti základní zás..du 
římského práva:"Salus populi suprema 
lex esto”, tedy "prospěch lidu 
budiž nejvyšším zákonem".

BĚLORUSKO:

NEMŮŽEME ZAPOMENOUT
ROZHOVOR SE ZENONEM POŽŇAKEM, SPOLUZAKLADATELEM LIDOVÉ FRONTY BĚLORUSKA

Je Lidová fronta Běloruska jen 
snem, nebo již realitou?

POŽŇAK: Ačkoli se ještě zakládající
sjezd nekonal. Lidová fronta již naplno 
pracuje a hnutí nabírá síly. Svědčí o tom 
i volby do Sjezdu lidových poslanců v šesti 

obvodech Minsku, kde jsme zaznamenali 
důležité vítězství. Žádný kandidát, proti 
němuž vystoupil člen BLF, nebyl zvolen, 
a naopak všichni naši zástupci zvítězili.

— Kdy se hnutí zrodilo?
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POŽŇAK: Organizační výbor byl založen 
18. října 1988. Byl' vypracován projekt 
programu a začali jsme vydávat i vlastní 
časopis Novosti. Několik dalších periodik 
vydávají také jiné skupiny, které nás 
podporují, například Společenství, Kontrola, 
Studentská mysl. Fakt či Běloruská tribuna. 
Takových skupin existuje již přes 400, 
a to především v Minsku. Jejími členy jsou 
desetitisíce lidí.

— Ovšem první kroky na cestě národní 
obrody učinily jiné skupiny než Lidová 
fronta, třebas Tlak, Zdejší, Jitřenka nebo 
Současnost.

POŽŇAK: Ohniskem zájmu těchto 
nezávislých iniciativ byla převážně 
běloruská kultura. Takto probíhal přirozený 
proces obnovy společenského a kulturního 
vědomí. Postupně ale zrála potřeba 
společenské odpovědnosti a zrodila se idea 
založení Lidové fronty. Všechny dříve 
založené iniciativy také Lidovou frontu 
podpořily a nyní stojí na stejné platformě 
jako BLF.

— Jaký má stranické vedení republiky 
k Lidové frontě vztah?

POŽŇAK: Kategoricky odmítavý. Dodnes 
nemůže Lidová fronta ani její odnože 
oficiálně vydávat tiskoviny, veřejně 
projevovat své názory. Výjimku tvoří pouze 
časopis Literatura a umění. V jiných 
sovětských republikách, a tím spíše v 
zahraničí, nemají lidé absolutně ponětí, 
co se u nás děje. Bělorusko je stále 
takříkajíc stalinská republika. Ministerstvo 
spravedlnosti se ve svých rozhodnutích 
řídí instrukcemi z let 1932 a 1935!

— Jak v Bělorusku probíhala volební 
kampaň?

POŽŇAK: Několik dní před volbami 
zahájila stranická nomenklatura obrovskou 
ofenzívu a prakticky vyhlásila členům Lidové 
fronty otevřený fyzický boj. Během jednoho 
předvolebního setkání, na němž jsme 
protestovali proti kandidatuře předsedy 
Agropromu bolševiku Husajnovi, byl napaden 

spoluzakladatel Lidové fronty, umělec 
Simon Svistunovič. šest policistů ho 
odvleklo do nedalekého kina, kde do něj 
bestiálně kopali, přičemž na něho 
křičeli:"My ti ukážeme svobodné Bělorusko! 
Na, tumáš pozdrav od Brežněva!" Celou 
akci řídil městský prokurátor. Lidé, jichž 
se sešlo asi tisíc, křik uslyšeli a nakonec 
do kina vtrhli. Nyní je Svistunovič trestně 
stíhán za "napadení veřejného činitele".

Jiný případ se stal v březnu 1989 
v res-auraci, kde probíhala schůze 
Organizačního výboru BLF. Záminkou byl 
anonymní telefonát, podle něhož měla být 
v lokále umístěna bomba. Policie bez 
příkazu prokurátora vyrazila dveře a 
zabavila asi 10 OOO výtisků Novostí 
a 1000 exemplářů litevských novin 
Porozumění. Podobně bylo v Minsku 
zkonfiskováno 12 000 předvolebních letáků. 
Ztráty Lidové fronty dosáhly hodnoty 
10 OOO rublů. Byly to dary od našich 
přátel.
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— Slyšel jsem, že Prezídium Nejvyššího 
sovětu Běloruska vydalo dekret—

POŽŇAK: ...který za veřejné nošení
běloruské červeno-bílo-červené trikolóry 
či odznaku v klopě stanovil kárné opatření 
nebo pokutu 50 rublů. Oni si dělají, co 
chtějí. Ve vedení republiky dominují 
lidé, kteří nenávidí svůj národ a vlastní 
jazyk, "ničí národní kulturu a falšují 
historii. Proto se konají takové akce, 
jakou bylo letos 30. října například uctění 

památky těch, kteří byli zavražděni v 
časech stalinských represí. Tenkrát byly 
v Bělorusku zabity dva milióny lidí, což 
znamená, -že zahynul téměř každý čtvrtý 
obyvatel! Naše vedení opět použilo proti 
pokojným zástupům obušky, slzný plyn a 
vodní děla! Takto urážejí náš nárcd. To 
se nedá zapomenout ani odpustit.

z lotyšského časopisu
" COBeTCKafl MOJIOflěKb "
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MOLDAVSKY protest
Nepokoje v Moldávii letos na podzim proběhly pro Středoevropana 

téměř nepozorovaně. Odehrávaly se v období mezi východoněmeckým probuzením 
a československou něžnou revolucí. Přesto je můžeme považovat za velice 
významné, o čemž svědčí i ten fakt, že jen náhodou neskončily podobným 
krveprolitím jako bylo to dubnové v Tbilisi či červnové v Pekingu. Co 
těmto událostem předcházelo? Jaký měly průběh? Jaký vývoj lze v této 
oblasti očekávat?

Podzimní Lidové bouře v 
Kišiněvě nebyly letos první. Velmi 
silná občanská nespokojenost se 
zde začala výrazněji projevovat 
již v lednu 1989 , kdy se ve středu 
města shromáždily tisíce lidí, 
aby protestovaly proti politice 
republikové vlády. Tato demonstrace 
se neobešla bez zatýkání a 
následných procesů s jejími 
účastníky a organizátory. 0 nějaký 
čas později začalo mít lidové hnutí 
o poznání organizovanější charakter, 
což bylo především zásluhou vzniku 
moldavské Lidové fronty, která 
se hned od svého založení stala 
terčem nevybíravých útoků ze strany 
místní tajné policie i vyšetřujících 
orgánů. Nesouhlas občanů s 
totalitním způsobem vlády místní 
komunistické nomenklatury, která 
naivně nepočítala s vlivem 
národně-osvobozeneckých hnutí v 
ostatních republikách SSSR, způsobil 
neustálé zostřování společenského 
napětí. Stalo se to, co se dalo 
očekávat. Lidem došla trpělivost.

Vše začalo 7. listopadu, 
kdy na hlavním kišiněvském náměstí 
probíhala tradiční oslava Říjnové 
revoluce spojená s přehlídkou 
vojenské techniky, doplněná několika 
nicneříkajícími projevy řečníků. 
Představitelé moldavské Lidové 
fronty "oslavovali" po svém. Pár 
odvážných jedinců si k všeobecnému 
zděšení a údivu stranických 
aparátčíků lehlo do cesty vojenským 

obrněným transportérům a tankům. 
To byl začátek. Poté se v rukou 
aktivistů objevily transparenty 
s nápisy "PRYČ S KSSS1", "ZRUŠTE 
SOVĚTSKOU ARMÁDU!", "NÁSILÍ PLODÍ 
NÁSILÍ", "Z OBUŠKŮ PREZERVATIVY", 
"PRYČ S PROTILIDOVOU POLICIÍ!" 
atd. To vše se samozřejmě nelíbilo 
místní policii, která spolu se 
speciálně vycvičenými jednotkami 
neváhala zasáhnout. Soudruzi, kteří 
měli pokaženou oslavu, mohli být 
ovšem spokojeni. Nejaktivnější 
z aktivistů totiž skončili ve 
vězení. Protože jich nebylo málo, 
odhady se pohybovaly kolem 30 osob, 
měla policejní akce zapůsobit i 
jako výstraha do budoucna.

Už za tři dny bylo zřejmé, 
že se Moldavané zastrašit nenechali.
V pátek 10. listopadu se již od 
třetí hodiny odpolední začalo 
centrální náměstí opět zaplňovat.
V šest hodin večer čítal rozhořčený
dav minimálně 10 000 lidí. Tou
dobou zazněl ze shromáždění návrh, 
aby se šlo k budově KGB žádat o 
propuštění všech zadržených. Jakmile 
zástupy dorazily na místo, začaly 
hlasitě požadovat vydání svých 
přátel. Moldavská milice znovu 
přivolala na pomoc speciální 
jednotky určené k boji proti 
demonstrantům a za chvíli se 
prostory před sídlem nejmocnější 
instituce v zemi změnily v opravdové 
bojiště. Protestující brzy vycítili, 
že nyní jde doslova o život, a
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vytvořili na ulici dvě barikády.
Srážky ovšem pokračovaly. 

Příslušníci policie a speciální 
jednotky - všichni pochopitelně 
ozbrojení - použili všechny 
prostředky, které měli po ruce. 
Nejdříve vytáhli proti svým 
spoluobčanům obušky, potom slzný 
plyn a nakonec začali dokonce 
varovně střílet do vzduchu z pušek. 
V rukou některých demonstrantů 
se objevily kameny a láhve s 
benzínem, což však lidový poslanec 
a spisovatel Valery Matei, a jistě 
nejen on, považuje za provokaci 
KGB. Lze hovořit o velkém štěstí, 
že nikdo nepřišel o život. Přesto 
ale bylo podle různících se zpráv 
zraněno asi 40-50 demonstrantů 
a údajně i 100-150 útočníků. Opět 
došlo k zatýkání, což postihlo 
nejméně 30 osob.

Po bitvě před budovou KGB 
se lidé přemístili zpět na náměstí, 
kde tentokrát žádali okamžité 
odstoupení moldavského stranického 
politbyra a tamní vlády. To už 
bylo něco po půlnoci místního 
času. V té době se začali urychleně 
scházet soudruzi z politbyra 
ke svému mimořádnému zasedání. 
Zcela v duchu tradic se místo 
dialogu s občany rozhodli zavést 
tvrdá "bezpečnostní opatření", 
která svým charakterem připomínala 
spíše válečný stav. Především 
s okamžitou platností zakázali 
veškeré mítinky a shromáždění 
občanů včetně schůzí jakýchkoli 
spolků a organizací. Rovněž byl 
vydán zákaz vjezdu motorovým 
vozidlům do Kišiněva s výjimkou 
zásobování a zákaz prodeje alkoholu. 
Nezletilí se po dvacáté hodině 
nesměli zdržovat na ulici. Jediným 
pozitivem bylo propuštění všech 
třiceti zadržených aktivistů. Avšak 
ministerstvo vnitra dostalo příkaz, 
aby při sebemenším srocení občanů 
neprodleně použilo "prostředky 
aktivní obrany".

I přes naléhání Lidové fronty, 

aby se prozatím žádné demonstrace 
nekonaly, vyšlo v pondělí 13. 
listopadu do ulic na 50 000 lidí. 
Policie ani pořádkové síly tentokrát 
nezasáhly, zřejmě proto, že to 
proti takovému množství lidí ani 
nebylo možné.

Na pomyslné šachovnici tedy 
nastal pat, který yšak neměl 
dlouhé trvání. 15. listopadu byl 
na žádost Lidové fronty vyměněn 
'první tajemník stranického vedení. 
Nový tajemník Pjotr Lučinskij 
začal podle zvyklostí opatrně 
kritizovat svého předchůdce. 
Prohlásil, že "pracovníci 
stranických sovětů nedokázali 
odhadnout vývoj situace a rozhodně 
na ni reagovat. Smělá opatření 
jsou přijímána až tehdy, když
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konflikty dosáhnou kritického bodu-" 
Těžko říci, zda se mu těmito slovy 
podařilo upokojit místní aktivisty 
a získat si jejich důvěru. Požadavky 
Lidové fronty jsou totiž 
jednoznačné: vytvořit zákonodárný 
orgán volený ve svobodných volbách, 
který by byl zárukou toho, aby 
se podobné situace, k nimž došlo 
začátkem listopadu, nemohly 
opakovat. Toto je základní 
předpoklad k navázání dialogu. 
Dále je podle Lidové fronty nutné 
ustavit takové orgány, které by 
znemožňovaly centralizaci moci 
a které by fungovaly nejen v hlavním 
moldavském městě, ale i v jiných 
okresech a menších městech. Lidová 
fronta důrazně odmítá diskriminaci 
národností, především Moldavanů, 
jichž žije v republice 64%, ale 
oficiálním jazykem je pro ně stále 
ruština. Zastánci Fronty se rovněž 
distancují od jakýchkoliv 

násilností, které v žádném případě 
nepovažují za prostředek politického 
boje. Jak prohlašují její 
představitelé, na těchto principech 
stála Lidová fronta i při 
listopadových nepokojích a nebylo 
její vinou, že dopadly tak, jak 
dopadly. Proto apelovala na všechny 
obyvatele včetně milice a 
pořádkových jednotek, aby v sobě 
probudili vědomí individuální 
odpovědnosti, které se podle jejich 
mínění může stát hlavní brzdou 
emocí.

Situace je nyní jasná v tom 
smyslu, že je potřeba, aby stranické 
vedení co nejdříve zahájilo 
rozhovory s Lidovou frontou, která 
má obrovskou podporu obyvatel a 
v této fázi je jako jediná schopna 
formulovat jejich potřeby a 
požadavky. Přejme Moldavanům, aby 
k tomu co nejdříve došlo.

ZABILI HO
•První pohled připomínal scénu z amerického 

hororu: v poteraněli'm průchodu leží v kaluži krve 

bezvládné lidské tělo. K nepoznání roztříštěná 

lebka nese stopy velkého množství těžkých úderů, 

jejichž představa vyvolává nepopsatelnou hrůzu. 

Ne, nebyla to kulisa. Toto tělo patřilo předákovi 

stávkového výboru zverevské šachty u Roštová na 

Donu Alexandru Sotnikovovi. Drama se odehrálo 

13. října 1969 ve večerních hodinách ve městě 

Zverevo v jihoruské části Sovětského svazu. 

Třiačtyřicetiletý Alexandr Sotnikov byl otcem tří 

dětí a na šachtě pracoval jako razič tunelů.

pěna

informace
TALLIN - Nejvyšší sovět 

Estonska projednával právní 
aspekty připojení Estonska k 
Sovětskému svazu v roce 1940 
a následné zmanipulované volby. 
Hlasováním bylo rozhodnuto 
o neplatnosti obou tehdejších 
aktů. Přesto bude Estonsko i 
nadále respektovat skutečnosti 
vyplývající z těchto rozhodnutí, 
tedy především svoji sounáležitost 
k SSSR, což je zřejmě důsledek 
obav z konfliktu s Moskvou.

*****

MOSKVA - V sovětsko-finské 
válce z let 1939-40 zahynulo 
na 74 000 sovětských vojáků 
a dalších 17 000 je jich do těchto 
dnů nezvěstných...
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informace
MOSKVA Z Moskvy vyšla v 

pátek 15.prosince ráno do celého 
světa zpráva, že zemřel laureát 
Nobelovy ceny za mír, významný 
a dlouholetý obhájce lidských 
práv, jaderný fyzik, akademik 
Andrej Dmitrijevič Sacharov. 
Smrt jej zastihla během práce 
na výzvě k dalším radikálním 
reformám v Sovětském svazu.

Andrej Sacharov v padesátých 
letech spolupracoval na vývoji 
sovětské vodíkové bomby, byl 
významným jaderným fyzikem. Později 
se aktivně zapojil do světového 
mírového hnutí a boje za 
odzbrojení. Odsoudil vojenskou 
intervenci Sovětské armády do 
Československa v srpnu 1968 i 
do Afghánistánu v roce 1980, za 
což byl Brežněvem poslán do 
vyhnanství do města Gorkij. Odtud 
se dostal až poté, kdy mu v roce 
1986 osobně zatelefonoval Michail 
Gorbačov a oznámil mu, že se může 
vrátit zpět do Moskvy. Od té doby 
byl středem zájmu sovětské 
veřejnosti, což potvrzuje i jeho 
zvolení do Sjezdu lidových 
poslanců, kde se velice aktivně 
angažoval za' urychlení zejména 
politických reforem.

V pondělí 18.prosince se kon-1 
Sacharovúv pohřeb, kterého se 
kromě desetitisíců sovětských 
občanů zúčastnily i mnohé významné 
zahraniční osobnosti.

* * * * *

RIGA - Lotyšští občané budou 
mít od tohoto roku možnost zvolit 
si namísto vojenské základní 
služby alternativní službu mimo 
vojenský sektor. Rozhodl o tom 
na svém prosincovém zasedání 
lotyšský Nejvyšší sovět. Zákon, 
který bude zahrnut v 61. článku 
Ústavy, má být ještě projednán

strana 10

Kde hledat jeho vrahy?

Málokdo pochybuje o tom, že mezi těmi, 
pro něž Sotnikov představoval největší 
nebezpečí. V této souvislosti se nejvíce 
hovoří o zkorumpovaných vedoucích činitelích 
podniku, o nichž se ví, že mu v minulosti 
již několikrát vyhrožovali. Dále přicházejí 
v úvahu konzervativní straničtí funkcionáři, 
kterým je stávkové hnutí už od svého vzniku 
trnem v oku a ohrožuje jejich egoistické 
zájmy. Třetí nejpravděpodobnější varianta 
je nasnadě: Sotnikovova nezávislá činnost 
nemohla ujít ani pozornosti tamější KGB. 
Podobně uvažují i zverevští obyvatelé, 
kteří hornického aktivistu dobře znali, 
protože byl v tomto kraji velice populární. 
Náčelník policie Lagoda však tvrdí, že 
Sotnikov byl v dobé své smrti ve značně 
podnapilém stavu a krvácení do mozku, jež 
bylo její příčinou, prý způsobili "opilí 
výrostci", s nimiž se Sotnikov popral.

Pro ty, kteří ho znali osobně, je 
oficiální verze o "běžné pouliční rvačce" 
naprosto nemyslitelná. "Zeptejte se 
kohokoli, jaký to byl člověk. Byl 
dobrosrdečný a velice oblíbený. Když 
bylo třeba, byl rozhodný: na jedné schůzi 
dovedl odvážně vstát a obvinit ředitele 
šachty z finančních machinací. Nebál se 
ani výhružek, kterých zvláště v poslední 
době neustále přibývalo. Jednou jsem byl 
svědkem toho, jak mu nějací tři lidé 
vyhrožovali smrtí. Alexandr se však
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zastrašit nenechal, a dokonce odmítl 
jakoukoli pomoc. Přestože jména těch mužů 
znal, prozradit je nechtěl. Ne, to nebyla 
obyčejná rvačka, byla to vražda. Jsem 
přesvědčen, že ho zabili ti, které zbavoval 
možnosti žít z práce horníků." To je 
svědečtví předsedy stávkového výboru 
Valerije Ivanova, které podal korespondentu 
Moskevských novostí.

a£ už dopadne vyšetřování jakkoli 
a budou potrestáni skuteční nebo domnělí 
či 'dokonce smyšlení vrahové, zdá se být 
pravděpodobnost náhodného střetu s chuligány 
téměř stejná jako zosnování plánu na 
zavraždění kněze Popieluszka vedením 
Solidarity. Navíc, jestliže představitelé 
sovětského režimu nyní halasně hovoří o 
pluralitě názorů a nabádají své spoluobčany 
k převzetí svých osudů do vlastních rukou, 
těžko si mohou před vlastní a především 
mezinárodní veřejností dovolit násilné 
potlačení stávkového hnutí nebo vsadit 
do vězení jeho iniciátory. To si samozřejmě 
vrahové velice dobře uvědomovali a na otázku 
"jak zabránit stávkové nákaze?" našli 
příznačnou odpověčl: zastrašováním. Nejprve 
tedy vyhrožovali samotnému Sotnikovovi 
a poté prostřednictvím jeho fyzické 
likvidace také všem dalším, kteří by se 
snad opovážili vzít vážně stále rostoucí 
slovní inflaci sovětského vedení. A to 
i za předpokladu, že to byla akce lokální. 
Ačkoli totiž tamní konzervativní činitelé 
jisté nepřejí perestrojce nic dobrého, 
přece jen si krvavý zásah - a tím i další 
kompromitaci reformního kursu - naštěstí 
nemohou dovolit. A tak k oddálení konce 
svého parazitického způsobu života volili 
Sotnikovovu smrt. Doufejme, že takové 
brutální a navíc iluzorní řešení úniku 
z vlastní politické neschopnosti a morální 
prohnilosti nenajde v Sovětském svazu své 
následovníky. A vůbec, soudruzi by se měli 
občas podívat do kalendáře.

P.S. Podle posledních zpráv dospěly 
vyšetřující orgány k závěru, že Sotnikova 
zabili opilí chuligáni.

informace
s ministrem obrany Jazovem.

*****

MOSKVA - v Sovětském svazu 
se pravidelně léčí 5 milionů 
alkoholiků, z nichž každoročně 
umírá kolem 20 000.

*****

MOSKVA - Produkce alkoholu 
klesla v Sovětském svazu za léta 
1985-88 o 57%, tedy asi o 3,5 
litru na osobu. Nedá se ovšem 
říci, že by lidé byli 
střízlivější. Prudce totiž 
vzrostla domácí výroba alkoholu, 
a to o celý 1 milion 200 tisíc 
litrů. Proto se do budoucna 
uvažuje o zvýšení oficiální 
produkce a zesílení propagačního 
boje proti alkoholismu.

*****

KYJEV - Na zasedání Nejvyššího 
sovětu USSR byla ukrajinština 
vyhlášena státním jazykem na 
Ukrajině...

*****

MOSKVA - Během devíti měsíců 
roku 1989 klesl počet členů 
Komsomolu o 4 miliony osob. Nyní 
má Komsomol 32 milionů členů.

*****

VOROŠILOVGRAD - Městský sovět 
ve Vorošilovgradu rozhodl
10.listopadu na svém zasedání 
o navrácení názvu Lugansk tomuto 
městu. Město se jmenovalo Lugansk
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informace (NE)ZÁVISLÝ
do roku 1935 a poté v letech 
1958-70. Vorošilov byl dlouhá 
léta spolupracovníkem sovětského 
diktátora Stalina.

*****

MOSKVA - • "Intervence do
Afghánistánu byla hrubým porušením 
mezinárodních i stranických 
norem", prohlásil Eduard
Sevardnadze. "Toto důležité 
rozhodnutí bylo učiněno bez vědomí 
vlády i všeho lidu, který tím 
byl postaven před hotovou věc". 
Sevardnadze, který byl v roce 
1979 stejně jako Gorbačov 
kandidátem politbyra, řekl, 
že se o invazi vojsk dozvěděl 
z rádia. Rozhodnutí údajně 
schválili Brežněv, Ustinov, 
Andropov, Suslov, Kosygin 
Gromyko.

Týdeník Moskovskije novosti otiskl 
na své poměry netypický článek o nezávislém 
tisku v Sovětském svazu včetně besedy s 
jeho vydavateli.

Stát začíná vyprávěním redaktora 
"Novostí", kterak je z okna redakce často 
svědkem dříve neobvyklého hemžení prodavačů 
samizdatu, obklopených hrozny hladových 
čtenářů. Občas se prý stane, že po chvíli 
přijedou blíže neurčení "pomocníci milice"

LVOV - 26.11.1989 se ve Lvově 
konala demonstrace, jejíž 
účastníci požadovali legalizaci 
Ukrajinské katolické církve. 
Shromáždění se zúčastnilo asi 
150 000 lidí. Ukrajinská katolická 
církev byla v roce 1946 násilně

a provedou "odchyt" těchto "rozšiřovatelú 
neformálního tisku". Někteří z nich jsou 
později obviněni z obohacování a my dodejme, 
že mnohdy i na určitý čas uvězněni. Tyto 
výjevy autorovi vrtaly hlavou natolik, 
že se rozhodl pozvat nezávislé vydavatele 
k sobě do redakce na besedu. Jak zjistil 
jejich adresy, neprozradil. Jestliže však 
předpokládáme, že si za tímto účelem musel 
nejprve několik výtisků koupit, pak může 
hovořit o štěstí, že ho bdělí "pomocníci

strana 12 pěna



milice" prostě "neodchytli".
Avšak vra trne se k samizdatu. Autor 

zpovídá jednotlivé vydavatele, kteří 
stručně nastiňují zaměření svých časopisů 
a vůbec význam této činnosti.

Redaktor Suetnov z časopisu 
"Nězavisimyj bibliograf", který se pokusil 
zevidovat všechny ruské samizdaty, uvádí 
překvapující fakt, že zatímco před dvěma 
lety nepřevyšoval počet těchto publikací 
10-20 titulů, letos jich napočítal již 
548! Je vidět, že prostor v oficiálních 
periodikách je pro nezávislé názory příliš 
malý.

Jako další jsou představovány 
nejznámější samizdaty jako Glasnosí., 
Referendum a Express-chronika, které se 
zabývají ponejvíce problematikou lidských 
práv. Jejich kolportéři- jsou biti přímo 
na ulicích, stovky a snad tisíce exemplářů 
jsou konfiskovány, a co je nejhorší, 
redaktoři těchto bulletinů jsou posíláni 
do vězení. O tom všem však v článku žádná 
zmínka není. Potom přicházejí na řadu 
méně známé a ne tolik radikální časopisy, 
například Děň za dňom, který usiluje 
o vytvoření důvěry mezi Východem a Západem, 
či feministický žurnál Ženskoje čtěnije. 
Několika tituly je ve výčtu zastoupeno 
i hnutí na obranu práv Židů a samizdaty 
s náboženskou tématikou. Autor stati 
konstatuje, že se příliš nerozvíjí nezávislý 
literární tisk, a vysvětluje to zvětšenými 
možnostmi oficiálních nakladatelství. 
Dále uvádí správný postřeh, že v ovzduší 
glasnosti a perestrojky, kdy je prý možné 
hovořit na stránkách legálního tisku o 
všem, by měl samizdat zákonitě zaniknout. 
Avšak proces je přesně opačný. Na to, aby 
z tohoto faktu vyvodil autor samozřejmý 
závěr, ž-e zkrátka ještě stále existuje 
cenzura, zřejmě již nenašel odvahu, nebo, 
kdoví, třeba mu právě onen logický vývod 
zcenzurovali.

Na závěr nezbývá než ocenit snahu 
Moskevských novostí alespoň částečně 
poodhrnout roušku, za níž se skrývají 
obrovské prostory nezávislé podzemní 
kultury, která musí za svoji existenci 
denně platit krutou daň perzekucí ze strany 
těch, ktemým je každá necenzurovaná myšlenka 
proti srsti.

informace
připojena k církvi pravoslavné, 
ale přesto po více než čtyřiceti 
letech nepřestala existovat. 
Počet jejích stoupenců se 
odhaduje na zhruba 5 milionů. 
Po setkání Gorbačova s papežem 
Janem Pavlem II. byla tato církev 
prakticky legalizována.

* * * * *
USA - Americký týdeník Time 

zveřejnil tabulku znázorňující 
množství umělých přerušení 
těhotenství v různých zemích 
v průměru na 1000 žen. Na smutném 
prvním místě je Sovětský svaz 
se 181 potraty. Následuje 
Rumunsko (90,9), Čína (61,5), 
Singapur (28,1) atd. Nejméně 
umělých přerušení těhotenství 
zaznamenali v NSR (7,3) a v 
Holandsku (5,6).

*****

MOSKVA - Podle týdeníku 
Moskovskije novosti je v SSSR 
největší zájem o časopis 
Argumenty i fakty, který si 
na rok 1990 předplatilo přes 
31 milionů čtenářů. 20,3 milionu 
lidí chce pravidelně odebírat 
Komsomolskou pravdu a 20 milionů 
deník Trud. Jak však podotýkají 
Moskovskije novosti, největší 
pozornost se stále soustřeďuje 
na samizdaty...

*****

TBILISI - Nejvyšší sovět 
Gruzínské sovětské socialistické 
republiky schválil 20.11. dodatek 
k Ústavě, podle něhož má Gruzie 
právo na odtržení od SSSR. Dále 
schválil dodatek o možnosti
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ZEĎ BYLA TMU informace
Takříkajíc s křížkem po funuse mohly 

vinou sovětských cenzorů přijít Moskovskije 
novosti se zajímavou informací pro své 
čtenáře. Sociologická služba tohoto 
populárního sovětského časopisu provedla 
v červnu 1989 v rámci Gorbačovovy návštěvy

pozastavit platnost sovětských 
zákonů. Tyto dodatky byly již 
dříve schváleny v Pobaltí a 
v Ázerbájdžánu. Prezídium 
Nejvyššího sovětu reagovalo 
tvrzením, že tyto dodatky jsou 
v rozporu s Ústavou a proto 
musí být změněny.

* * * * *

v NSR rozsáhlý průzkum veřejného mínění 
k různým aktuálním otázkám. Názory 
dotazovaných sovětských občanů byly posléze 
zveřejněny, ovšem s jednou výjimkou. 
Zakázaným tématem se staly odpovědi, na 
otázku "Slouží berlínská zed míru a 
pokroku?". Na r. cry dotázaných si musela 
veřejnost počká dlouhého téměř půl roku, 
do doby, kdy byl tato "zed hanby" prakticky 
zrušena.Co si .edy o ní sovětští občané 
myslí?

Osm procent z dotázaných odpovědělo 
na otázku kladně. Šest procent se domnívá, 
že dříve "míru a pokroku" sloužila, ale 
nyní je už zbytečná. Pravý opak tvrdí 
19 procent a 15 procent vůbec neví, jak 
na otázku odpovědět. Celých 52 procent 
- tedy většina z dotázaných - odpovědělo 
na dotaz záporně. Ti všichni by ji zbourali 
již v červnu, ne-li mnohem dříve.

VILNIUS - V Litvě byl založen 
nezávislý odborový Svaz 
pracujících Litvy.

t * i ★ i

MOSKVA - Na vydávání 
židovských novin museli Moskvané 
čekat celých 40 let. Jmenují 
se Věstník, vycházejí v ruském 
jazyce, stojí 75 kopějek a 
mají náklad 25 tisíc výtisků.

TAŠKENT - První tři bezplatné 
restaurace otevřel v Taškentu 
Fond milosrdenství a zdraví. 
Budou sloužit sociálně nejslabším 
vrstvám, tedy zejména důchodcům 
a invalidům.

* A *

zL/777 w
Začátkem prosince se Litevcům přes značný odpor Moskvy podařilo prostřednictvím 

svého Nejvyššího sovětu zrušit ústavní zakotvení vedoucí úlohy Komunistické strany Litvy. 

Ponechme stranou spekulace o tom, jakou odezvu vyvolal tento krok v Kremlu a podívejme 

se jen velmi krátce na některé z budoucích soupeřů komunistické strany na politické scéně.
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Největší podporu veřejnosti 
má v současnosti litevská strana 
Zelených, která ovšem podle všech 
předpokladů vzhledem k tradiční 
poměrné apolitičnosti nebude příliš 
zasahovat do otázek čistě 
politických, ale bude se 
soustřeďovat zejména na ekologii. 

hospodářskou i kulturní, ale nikoli 
úplnou suverenitu. Ta naopak vždy 
byla a je hlavním bodem programu 
litevské Ligy za svobodu, která

Další velice vlivnou silou je 
hnutí za perestrojku Sajudis, 
které má dokonce v osobě poslance 
7<andsbergise své zastoupení i 
v sovětském tzv. parlamentu. 
Sajudis je vlastně průkopníkem 
systému více stran, protože vznikl 
jako první alternativa komunistické 
strany, i když asi 50 procent 
členů nosí stranickou legitimaci. 
Jistě i z tohoto důvodu vznáší 
celkem umírněné požadavky, za 
což je zvláště v poslední době 
stále častěji kritizován. Ještě 
donedávna požadoval Sajudis pouze 
autonomii Litvy, tedy větší 
samostatnost politickou, 

má zatím několik tisíc 
registrovaných členů, ale morální 
podpora bude zřejmě mnohem větší. 
Vydává vlastní časopis s názvem 
Vytis nákladem 2-3 tisíce kusů. 
Jak tvrdí nejvyšší představitel 
Ligy za svobodu Antanas Terleckas, 
podmínky pro její činnost se 
neustále zlepšují, a proto prý 
vyhlídky do budoucna nejsou 
nejhorší. Terleckas tvrdě kritizuje 
komunistickou stranu za její příliš 
velkou závislost na Moskvě a 
neochotu konstruktivně jednat s 
opozicí. Po osamostatnění litevských 
komunistů tento názor jistě 
poopravil. Vůbec se zdá, že si
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šéf komunistické strany Brazauskas 
po odepření poslušnosti Gorbačovovi 
získá sympatie opozice. Do jaké 
míry to jeho straně a jemu osobně 
pomůže v budoucích předpokládaných 
svobodných volbách, těžko odhadnout.

Demokratická strana Litvy 
myšlenkově částečně navazuje 
na svoji předchůdkyni, která byla 
v roce 1920 vlivem změn po 
bolševické revoluci zrušena. První 
kroky k jejímu ustavení byly 
učiněny již na podzim 1988, kdy 
se po neshodách uvnitř Sajudisu 
odtrhla část jeho radikálně 
smýšlejících členů, kteří nebyli 
spokojeni s rostoucím vlivem 
komunistů na činnost hnutí. 
Oficiálním datem založení 
demokratické strany je 5. únor 
1989 . Strana má po celé Litvě 
rozmístěny svoje výbory a různé 
komise, mezi jinými i národnostní 
komisi, jejíž předsedou je 
Ukrajinec, což je díváme-li se 
z pohledu tradičního litevského 
patriotismu - zvlášt významné a 
také to představitelé strany rádi 
zdůrazňují. Demokratická strana 
spolupracuje i s moskevským 
Demokratickým svazem. Jedním 
z jejích čelních činitelů je Povilas 
Pečeljunas, bývalý politický 

vězeň, který si v sovětských 
táborech odseděl 8 let. Pečeljunas 
tvrdí, že na rozdíl od Ligy za 
svobodu, která se chce po dosažení 
nezávislosti Litvy stáhnout z 
politického života, bude jeho 
strana působit i nadále, protože 
vytvoření samostatného státu 
je pouze jednou z podmínek pro 
vybudování skutečně demokratické 
Litvy. Dokonce si myslí, že dnem 
vyhlášení suverenity se práce 
demokratické strany vlastně teprve 
začne.

Kromě již zmíněných stran 
a hnutí se nejvýrazněji projevuje 
Radikální strana a hnutí Caritas, 
které obsadilo v žebříčku 
popularity mezi čtenáři jednoho 
opozičního časopisu druhé místo.

Jak je vidět, politické 
spektrum na Litvě hýří již dnes 
všemi barvami, i když ten pravý 
boj o přízeň voličů teprve začíná. 
Různé politické strany formulují 
rozličné programy a ke svým 
odvážným cílům hledají nové a 
nové cesty. Jeden cíl však mají 
společný: vymanit se z 
dlouholetého ruského vlivu, který 
zatím této krásné zemi nepřinesl 
nic dobrého.

informace
ŠTOLA

SUROVOSTI
MOSKVA - Známý americký deník 

USA Today je od září 1989 k 
dostání v Sovětském svazu. Stalo 
se tak zásluhou společné 
sovětsko-americké obchodní 
organizace Sovaminko. Tři 
čtvrtiny prozatím nevelkého 
nákladu budou k dostání za 
valuty, zbytek za sovětskou 
měnu, a to ve vybraných hotelech 
v Moskvě a v Leningradě.

Zástupkyně předsedy Komise pro 
záležitosti____ vojenské____ služby Vitaute 
Žilinskajte poskytla redaktoru litevského 
opozičního týdeníku "¡3O3pQ}KfleHHe" rozhovor, 
jehož podstatnou část otiskujeme.

Žilinskajte: Když Růst přistál na 
Rudém náměstí, hovořil o tom celý svět. 
Ale svět mlčí, když se kdesi v 
Kaliningradské oblasti navzájem k smrti 
ubíjejí zvlčilí vojáci. Mně taková
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sadistická vražda nebo vynucená sebevražda 
pobuřuje mnohem více než Rustův let. Proto 
jsem já a dvě další ženy ze Svazu litevských 
žen šly za litevským prezidentem 
Astrauskasem s prosbou o pomoc vojákům, 
kteří se dostali do neštěstí. Tak vznikla 
naše komise. Myslím si, že by se naši 
státníci měli více zajímat o záležitosti 
vojáků. Nedávno jsme opět hovořily s naším 
prezidentem. Řekla jsem mu, že on osobně 
nese odpovědnost za každého mrtvého vojáka. 
Prezident se urazil. Mně se však zdá, že 
není třeba se urážet, ale je nutné sebrat 
všechny síly, odložit stranou ostatní 
věci a vrhnout se na pomoc synům Litvy.

informace
VILNIUS - Komunistická strana 

Litvy vyhlásila svoji nezávislost 
na Komunistické straně Sovětského 
svazu. V prohlášení litevské 
strany se mimo jiné • uvádí, 
že KSSS již nehájí zájmy 
litevských komunistů. Tento 
závažný krok byl učiněn poměrem 
hlasů 850:139.

*****
Není tajemstvím, že se mnozí vojáci 

dívají na svou službu jako na vyhnanství.

Žilinskajte: A cožpak to není 
vyhnanství? Je strašné, když jsou vojáci 
posíláni do takové pustiny, kde je všechno 
kolem nich cizí. Jsou odloučeni od svého 
jazyka i od svých nejbližších. Nechrání 
je ani zákon. Je to i duševní vyhnanství.

Nemohou do kostela, zkrátka neexistuje 
žádné přístaviště pro jejich národní 
cit... Toto vyhnanství začíná už ve Vilniusu 
v Domě branců. V místní čítárně není ani 
jeden litevský časopis nebo noviny! Když 
jsem se ptala, proč tam nejsou, vojenský

MOSKVA - Při příležitosti 
Dne lidských práv uspořádal 
10.prosince v Moskvě protestní 
demonstraci nepovolený 
Demokratický svaz. Několik tisíc 
účastníků protestu požadovalo 
zrušení 6. článku sovětské Ústavy, 
který zaručuj^ vedoucí úlohu 
komunistické strany. Policie 
nejprve přihlížela, ale později 
demonstranty rozehnala, přičemž 
zatkla deset lidí.

*****

MINSK - 17.září se v kostele
svátého Josefa ve městě Tloky 
v Bělorusku konala mše k uctění 
památky 4 500 polských důstojníků, 
kteří byli na Stalinův rozkaz 
zavražděni v Katyňském lese.

*****

VILNIUS - Od července 1989 
začala poprvé ve své historii 
ysílat litevská televize

katolický program včetně přímého 
přenosu mše z katedrály v< 
Vilniusu.

*****

MOSKVA - 30.lv., v tradiční

pena strana 17



informace
Den sovětských politických vězňů, 
drželi členové Radikální strany 
z Baku sdružení v radikálním spolku 
Mír a svoboda jednodenní půst 
na znamení solidarity s vězni 
svědomí v Sovětském svazu. V jejich 
prohlášení se mimo jiné uvádí: 
"At se sovětské vedení jakkoli 
sráží vzbudit zdání, že v naší 
zemi jsou dodržována lidská práva, 
stále ještě drží v koncentračních 
táborech, vězeních a
psychiatrických léčebnách přibližně 
150 lidí pouze pro jejich politické 
přesvědčení. Obracíme se ke všem 
mezinárodním organizacím na obranu 
lidských práv s výzvou, aby udělaly 
vše v zájmu osvobození politických 
vězňů v Sovětském svazu a v zájmu
zákonného omezení činnosti KGB.
Tohoto cíle lze dosáhnout jen
s pomocí a podporou všech 
demokratických a pacifistických
sil Západu."

★ ★ * ★ ★

MOSKVA - 15.11.1989 se před
rumunským velvyslanectvím v Moskvě 
konala demonstrace, jejíž více 
než 10G účastníků protestovalo 
proti hrubému porušování lidských 
práv v Rumunsku. Patnáct 
demonstrantů bylo zatčeno a ještě 
týž den s nimi proběhly soudní 
procesy. Dva lidé byli odsouzeni 
k trestu sedmidenního vězení a 
ostatní dostali pokutu, jejíž 
maximální hranice je 1000 rublů.

*****

velitel mi odpověděl, že pro vojáky je 
nyní důležitá především ruština, kterou 
budou muset hovořit.

Jeden voják například píše svým 
příbuzným: "Poslali mě na severní Kavkaz. 
Je zde velmi horko, vzduch je silně 
znečištěn. Je tu jakýsi závod na výrobu 
plynu, v kasárnách není vůbec pořádek, 
jídelna vypadá spíše jako chlívek. A navíc, 
když si nestihneš vzít jídlo, zůstaneš 
hladový... Mám tuberkulózu, žádal jsem 
o návštěvu lékaře. Řekli mi:'Zapiš se a 
čekej, jak dlouho chceš.'Jsme tady jako 
zajatci..."

A ještě jedna typická událost. Do 
daleké oblasti odvedou mnoho Litevců 
a rozdělí je do rot po osmi až devíti 
společně s osmdesáti Asiaty. A začíná 
trápení. Důstojníci se na to dívají skrze 
prsty. Je pro ně pohodlnější nic nevidět. 
Ale tam, kde jsou dobří důstojníci, je 
i méně zla.

— Stále častěji slyším o dezercích. 
Ústřední tisk je mimořádně os-tře odsuzuje.

- Chtěl bych vystoupit z Komsomolu.
- Proč? Nevidím důvod.

Žilinskajte: Není možné je odsuzovat! 
Mají čekat, až je silnější nebo početnější 
pronásledovatelé zmrzačí, zabijí nebo donutí
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k sebevraždě? Snažíme se, aby 
dezertované vojáky převedli do služby 
na jiném místě nebo změnili řád 
v oné oblasti, jmenovitě vztahy 
mezi Evropany a Asiaty. Litva tolik 
pomáhá trpící Arménii, ale v armádě 
skupiny Arménů mučí Litevce. Jak 
je to v té armádě všechno divně 
zamotané.. .

Zvláště děsivý je chaos ve 
stavebních četách. Nedávno z jedné 
takové čety utekl voják, i když 
je těžké nazvat vojákem takového 
chlapce, kterého dokonce ani 
nenaučili držet zbraň. Přiběhl k 
nám a vyprávěl o strašných věcech. 
V tom roce se stavbaři z Litvy 
rozhodli oslavit 16. února národní 
svátek. V ten den povstali a 
zazpívali "Ant kalno muraj". Ale 
Rusové řekli Asiatům:"Slyšíte, 
fašisté zpívají svou píseň, slaví 
svůj fašistický svátek." Asiaté 
se vrhli na naše. . . Za práci platí 
mizerně: po srážkách za stravu zbude 
sotva 40 rublů měsíčně - jsou téměř 
bezplatnou pracovní silou.

Není žádným tajemstvím, že 
odesílání vojáků na odlehlá místa 
je pro stát ztrátové. Impérium se 
však pro svoje upevnění neštítí 
ničeho! Armáda je jeho hlavní oporou, 
je podmínkou existence monopolu. 
Jsem přesvědčena, že kdyby na Litvě 
nebo v Estonsku nebyly dislokovány 
mezinárodní vojenské oddíly, vojáci 
by se chovali disciplinovaněji.

— Jistě ne každý voják dokáže 
po návratu nalézt sebe sama, vrátit 
se k normálnímu životu.

Žilinskajte: Ano, potvrzují 
to i vědci. Evidujeme vojáky, kteří 
zemřeli při výkonu vojenské služby, 
ale je rovněž neméně důležité 
spočítat, kolik jich zahynulo po 
samotném návratu z vojny. Kdo se 
neuměl přizpůsobit normálnímu 
občanskému životu, volil raději 
smrt. Vždyt je veřejně známo, že 
některé vojáky sadisté v kasárnách

dokonce kastrují. Takto postižený 
mladík se k něčemu takovému nikdy 
nepřizná, což se může stát i důvodem 
k sebevraždě. Nikdo také neprověřuje 
jejich duševní stav po návratu 
z vojny. Mnozí postižení
demobilizovaní vojáci snad ani 
nechápou, že je především nutné, 
aby se léčili.

V armádě bují kult fyzické 
síly a surovosti. Bůh ví, proč 
tomu tak je... Vždyt dnes není 
doba osobních soubojů. A tak se 
dere na mysl myšlenka, že surovost 
je potřebná jen pro udržení 
"vnitřního klidu" a pro boj proti 
vlastním lidem. Potvrdily to i 
události v Tbilisi. Tady se znovu 
vracíme k tomu, že impérium se 
snaží chránit především sebe, a 
proto používá brutalitu a potlačuje 
národní uvědomění. Proč do armády 
rukují docela mladí lidé, kteří 
ještě nemají zformovány své názory? 
Vždyt je lze lehce zlomit. Kdyby 
byli přijímáni do armády mladí 
lidé až ve věku 21 let, jako 
například v Polsku, ubylo by 
brutality a vojáci by jistě byli 
rozumnější a disciplinovanější.
Generálové jsou však proti a my 
víme proč.

Zvláště smutný pohled je na 
matky .vojáků, které prožívají 
skutečná duševní muka. Nejedna 
z nich by šla na Sibiř nebo na 
sever do Magadanu, jenom aby 
zachránila svého syna. Připomíná 
to vyhnanství v minulosti, nebo 
ne? Vždyt odloučit mladého otce 
od malého dítěte na dva roky je 
doslova krutost. Slyšela jsem, 
že v Holandsku vojáci jezdí každý 
den do služby, odslouží předepsané 
hodiny a jedou zase domů.

— A kde je tedy východisko?

Žilinskajte: Východisko je 
pouze jedno: na Litvě musí působit 
litevská armáda. Stromy nelze vyrvat 
z kořenů, musí se zelenat tam,
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kde vyrostly. To chápou i důstojníci 
v záloze, kteří jsou členy naší 
komise. Podle jejich názoru by 
se vojenské velitelství republiky 
nemělo podřizovat centru, ale 
vládě Litvy.

Chtěla bych se obrátit ke 
všem litevským matkám a k 
veřejnosti: všichni společně 

žádejte, aby byly vytvořeny litevské 
vojenské útvary, a než se tak 
stane, aby mladíci z Litvy sloužili 
v útvarech sestavených z Litevců 
nebo z obyvatel pobaltských republik. 
Velice často mě napadá, jestli se 
nemáme obrátit na OSN s upozorněním, 
že v Rudé armádě jsou porušována 
lidská práva...

3 ROKY ZA
GLASNOSŤ

SVERDLOVSKÝ NOVINÁŘ SERGEJ KUZNĚCOV

ODSOUZEN NA TŘI ROKY DO VĚZENÍ

28.listopadu proběhl ve Sverdlovsku 
soudní proces s novinářem Sergejem 
Kuzněcovem, který byl obžalován z 
"pomlouvání veřejného činitele" podle 
§130 a z "neuposlechnutí výzvy veřejného 
činitele" podle §191, odst.l. Výsledek 
tohoto procesu, který je označován za 
jednoznačně politický, je šokující. 
Sergej Kuzněcov byl odsouzen ke třem rokům 
pobytu v pracovním táboře.

Tento případ se táhne již od prosince 
1988, kdy byla proti Kuzněcovovi vznesena 
výše uvedená obvinění a kdy byl také zcela 
nesmyslně vzat do vyšetřovací vazby. 
20.června 1989 zahájil Sergej Kuzněcov 
hladovku, kterou se snažil protestovat 
proti nezákonnému uvěznění a proti 
brutálnímu zacházení vůči jeho osobě v 
Butyrském vězení v Moskvě.

26.července, tedy během 36. dne 
hladovky, měl být Sergej Kuzněcov souzen. 
Po lékařské prohlídce, která jeho účast 
na soudu pro alarmující zdravotní stav 
vyloučila, byl Kuzněcov opět převezen 
zpátky do vězení. Den poté byl společně

informace
MOSKVA - Podle moskevského 

Institutu sociologického průzkumu 
je v Sovětském svazu celkem 8 
milionů nezaměstnaných (6%
práceschopných), což je o 1% více, 
než v USA.

*****

MOSKVA - Sting, Peter Gabriel, 
Kolja Vasin, Brian Enno - to jsou 
někteří z mnolja zpěváků, kteří 
se představí sovětským čtenářům 
v novém finsko-sovětském rockovém 
časopise Rumba. Magazín vychází 
v ruštině zatím v 95 000
exemplářích a stojí 5 rublů.
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se svou ženou, která již třináctý den rovněž 
držela hladovku, převezen v kritickém stavu 
do místní nemocnice.

Soud, který se konal 28.listopadu, 
byl tedy druhým pokusem, jak učinit neustálé

informace
VILNIUS - Litevský deník 

"Tiesa" zveřejnil zajímavé
výsledky průzkumu veřejného
mínění, který provedla Akademie 
věd Litevské SSR. 1 725 plnoletých 
obyvatel, tvořících
reprezentativní vzorek litevské 
společnosti, mělo určit
nejpopulárnější politickou stranu 
či hnutí a politickou osobnost. 
Výsledky byly překvapivé i pro 
samotné Litevce. Při škále od 
+100 do -100 bodů získalo nejvíce 
bodů hnutí "Zelených" (+85) před 
seskupením "Caritas" (+69). Až 
na třetím místě skc'čilo 
neočekávaně hnutí "Saj'.di". 
Litevská komunistická strana 
získala +22 bodů a Litevská liga 
svobody +15 bodů. Hnití 
"Jedinstvo", složené výhradně 
z obyvatel ruské národnosti, 
dopadlo nejhůře - získalo -62 
bodů. Mezi politiky má na Litvě 
největší popularitu první tajemník 
litevských komunistů Brazauskas 
(+84) před vůdcem Sajudisu 
Landsbergisem (+70). Jako tření 
se umístil Gorbačov s +63 bočy.

Kuzněcovovo pronásledování zdánlivě 
legitimním. Díváme-li se na věc z ■ tohoto 
pohledu, můžeme konstatovat, že to byl 
pokus úspěšný.

Sergej Kuzněcov byl dopisovatelem 
nezávislého časopisu Glasnost. Jeho 
šéfredaktor Sergej Grigorjanc se k případu 
vyjádřil takto:

"Chceme tohoto novináře bránit, ale 
musím upozornit na skutečnost, že nebyl 
odsouzen jen jeden novinář. Věc má mnohem 
širší souvislosti. Gorbačov se nám totiž 
snaží ukázat, že se nevyplatí hovořit proti 
stávajícímu režimu a hned to také předvedl 
na prvním případu. Je zřejmé, že nejen 
Sergeje Kuzněcova, ale i nás všechny čeká 
v nejbližším období náročný boj s mocí, 
která bude chtít zakročit silou. Opakuji, 
není to lokální záležitost, záležitost 
pouze sverdlovského vedení. Sergej Kuzněcov 
se ocitl ve velice složité situaci, nyní 
(8.12. - pozn.red.) drží protestní hladovku. 
Tento.- rozsudek je v nynějších podmínkách 
zřejmě signálem k mocenské ofenzívě. Za 
svého života jsem navštívil již mnoho zemí, 
ale neznám takovou, kde by novinář, veřejný 
činitel nebo politik, zůstával lhostejný 
k osudu společnosti a národa. Výsledek 
soudu je otřesný a my učiníme vše, aby
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byl Kuzněcov osvobozen."
Sergej Kuzněcov je trestán pouze za 

svoje názory. Odsoudí-li jakýkoli režim 
do vězení novináře pouze za to, že myslí 
a píše nezávisle, nedokazuje to jeho sílu, 
ale naopak slabost a navíc neschopnost 
argumentovat jinak než policejními 
prostředky.

ESTONSKO*.

PRAVDA
je na naší 

straně
V sedmdesátých letech velice vzrušovaly estonskou inteligenci tyto 

tři otázky: kdo jsme, odkud jsme přišli a kam směřujeme? Pokud si dobře 
vzpomínám, jako první je vyslovil spisovatel a novinář Lennart Meri, 
jehož knihy "Stříbrná cesta" a "Na prahu bouře" odkryly překrásnou 
literární formou starší historii Estonska a ugrofinských národů, čímž 
zobrazily Estonce jako mnohem významnější a samostatnější národ, než 
jakým se do té doby jevil. V každém případě můžeme říci, že historická 
díla Meriho a Krosse značnou měrou podpořila ducha národa v posledních 
desetiletích stagnace. V polovině osmdesátých let se současně s počátk* .,t 
perestrojky změnila síla národního uvědomění v národní obrození, které 
nás nutilo pohlížet na otázky namířené do minulosti jinak.

KDO JSME?
Jsme Estonci. Jsme jedním z národů Sovětského svazu, jenž se v jeho 

řadách objevil proti své vůli a teprve nyní získal možnost tento názor 
otevřeně vyjádřit. Byli jsme porobeným národem. V Ústavě nám deklarovali 
plnou suverenitu, ale v objetí administrativního socialismu bylo Estonsko 
odsouzeno k zániku a změnilo se pouze v jednu z oblastí s určitými 
národními zvláštnostmi. Podobný osud zanikání prožívaly a prožívají i 
jiné velké nebo malé národy, například Bělorusové, Nárijci či Mordvinové. 
0 osudu Estonců rozhodovala a dodnes rozhoduje především ekonomika, dále 
řízení společnosti (ve skutečnosti nařizování), které je z devadesáti 
procent centralizováno, poměrně nízký počet Estonců žijících v hlavním 
městě republiky a jejich podřadné postavení v průmyslových oblastech na 
severovýchodě země (od Kochtla-Jarve až po Narvu). Osud Estonců určoval 
princip dvojjazyčnosti vyhlášený částí stranického vedení. Tento princip 
potvrzoval privilegované postavení ruštiny v Estonsku. Tím docházelo k 
situacím, kdy se starší lidé, kteří nebyli již schopni naučit se ruský, 
nemohli ve vlastní zemi domluvit s prodavačem, požádat milici o pomoc 
nebo sdělit lékaři svoje zdravotní potíže.

Teprve dnes, kdy byla estonština schválena jako úřední jazyk a kdy 
byl přijat zákon o jazyce, pokoušíme se stanovit práva estonštiny na jejím 
odvěkém území. Přesto někteří lidé nazývají toto úsilí malého národa
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o vlastní záchranu nacionalismem.
Jsme Estonci, malý národ, který ve čtyřicátých letech ztratil 

přibližně patnáct procent svých obyvatel. Přes 30 000 lidí (z nichž byla 
více než polovina žen a něco přes čtvrtinu dětí) poslali v roce 1941 
a 1949 na Sibiř. Stejný počet Estonců emigroval na Západ, aby se zachránil 
před pronásledováním.

Jsme národ, který nikdy nikomu nevyhrožoval ani fyzickým, ani morálním 
násilím, natožpak agresí.

Kromě toho j sme se 
pokoušeli upravit život 
ostatním národnostem žijícím 
v Estonsku tak, aby byly 
spokojeny: v roce 1925 
předložila Estonská republika 
těmto národům návrh na 
samostatnou správu v rámci 
kulturní autonomie. 0 to 
paradoxnější je, že tentýž 
způsob vlastní kulturní 
samosprávy jsme my, Estonci, 
v sovětské éře uplatnit 
nemohli: náš kulturní rozvoj 
je předurčen vydavatelskými 
plány schválenými Moskvou, 
kde se rovněž schvalují názvy 
republikových novin a časopisů 
v rodném jazyce, stejně jako 
veškeré tvůrčí plány i jejich 
realizace. Toto všechno 
řídí monopolní orgány jako 
ministerstvo kultury, 
Goskomizdat nebo Goskoncert. 
Ačkoli v poslední době vliv 
centra slábne, přesto jsme 
ještě hodně daleko od úplné 
kulturní samostatnosti, kterou 
jsme svého času vůči jiným 
národnostem v Estonsku 
principielně uplatňovali.

Jsme Estonci, po Finech 
a Madarech třetí ugrofinský 
národ, kterérru se v historii
podařilo realizovat myšlenku samostatnosti (1918-1940) a který se ve svém 
podvědomí této myšlenky nikdy nevzdal, at byla sebevíc vzdálená.

Jsou různé možnosti, jak se ocitnout v soukolí dějin; a tato soukolí 
také různě točí s těmi, kteří do něj padli. Pouze jednou jsme měli možnost 
stát se tvůrci a pány vlastní historie. Bylo to v dobách Estonské 
republiky. Ale předtím i potom se vždy náš osud vyvíjel podle vůle někoho 
jiného. Tato okolnost v nás zformovala jistý stereotyp ve vystupování, 
je to nedůvěra k cizincům, soustředění se pouze na sebe, využívání byt 
jen nepatrné možnosti k sebechvále. Tento rys -se stal prostředkem k naší
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sebezáchově. Nejsem si ovšem jist, jak dlouho nás tyto vlastnosti budou 
chránit.

ODKUD JSME PŘIŠLI?
Přicházíme z hlubin Strašlivé Lži. A nejen my, ale společně s námi 

i ostatní národy této země. V první řadě národ Rusů.
Tvrdili nám, že se řídíme leninským učením, ale teprve ted se veřejně 

přiznává, že to byla jeho stalinsko-chruščovovsko-brežněvovská 
zkomolenina. Socialismus nám měl zespolečenštit majetek, ale zatím jen 
soukromník vyměnil masku. Kapitalistu nahradil monopolista z ministerstva. 
Socialismus nám měl dát podmínky pro svobodnou práci, ale zatím se 
industrializace ve třicátých letech změnila v násilnické otroctví ve 
vězeních a pracovních táborech.

Socialismus měl zabezpečit svobodný rozvoj všech národů Sovětského 
svazu, ale namísto toho byly za krátký čas zlikvidovány základy estonské 
kultury, stejně jako kultury finských Němců včetně jejich společenství 
na pskovsku a novgorodsku.

Socialismus měl zajistit naplňování všech lidských práv, ale 
bezprávnější stát než bylo Rusko ve třicátých a Estonsko ve čtyřicátých 
a padesátých letech si lze jen stěží představit.

Socialismus měl přinést celospolečenský blahobyt, ale za sedmdesát 
porevolučních a čtyřicet poválečných let jsme se nezbavili lístkového 
přídělového systému a když nakupujeme obilí od bohatých kapitalistických 
zemí, činíme to poníženě. Socialismus zvítězil ve válce, ale z našeho 
pohledu poražení jsou ve světové soutěži daleko před námi.

Socialismus si měl získat celosvětovou autoritu, ale on se o ni 

chtěl ucházet dvěma intervencemi: v roce 1956 do Madarska a v roce 1968 
do Československa. Předpokládalo se, že ideje socialistické revoluce 
přirozeně proniknou i "temnotami", ale některé události v nedávné
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minulosti Estonska (například 
povstání 1.prosince 1924) svědčí 
spíše o exportu revoluce. Dnešní 
politickou realitou je krvácející 
rána Afghánistánu, kde veškeré 
politické přeměny skončily ve slepé 
uličce.

Ve vztahu k nám Estoncům tkví 
podstata Strašné Lži v tom, že 
byl označen za neexistující nebo 
zcela utajen kámen ke kameni 
postavený základ estonské 
společnosti: pokus o parlamentní 
demokracii, základní struktury 
společnosti (činnost všech 
společenských institucí); ekonomika, 
těžící ze zásob své země a řídící 
se logikou historického vývoje 
a také všestranně se rozvíjející 
národní kultura. Veškerá další 
lež bud z této skutečnosti vycházela 
nebo ji potvrzovala: lež o tom, 
jak velké dobro přinesla Estonsku 
smlouva se Sovětským svazem o 
vzájemné pomoci; jak pakt Molotova 
s Ribbentropem neměl nic společného 
s následným vývojem událostí v 
Estonsku; jak připojení k Sovětskému 
svazu v roce 1940 bylo skutečným 
projevem vůle národa; jak byla 
kolektivizace z roku 1949 nesmírně 
potřebná k ozdravění společnosti, 
lež o tom, jak VIII. plénum KS 
Estonska v roce 1950 bylo 
rozhodujícím úderem "buržoaznímu 
nacionalismu".

počlmínkách by bylo mnohem těžší 
za<5it se aktivně stavět na odpor. 
Byl by zlomen hned na začátku. 
V roce 1980 se čtyřicet 
představitelů estonské inteligence 
rozhodlo nastínit skutečnou situaci 
v Estonsku v dopise, který poslali 
Pravdě a novinám Rachva Chjael. 
Dopis otištěn nebyl a jeho autoři 
byli vystaveni represím v 
brežněvovském stylu - byli 
propouštěni ze zaměstnání, zbavováni 
členství ve straně nebo jim 
omezovali styk s ostatními lidmi.

Osm let poté se na celé Estonsko 
rozlila zpívající revoluce, jak 
je ono období nazýváno proto, že 
řada významných akcí proběhla 
za » velké účasti lidí, kteří 
oduševněle zpívali národní písně 
a vykřikovali hesla.

KAM SMĚŘUJEME?

Tyto lži byly oponou, za níž 
se odvíjelo drama národa a možná 
i tragédie v celé své podobě; 
zpočátku likvidace vůdců, poté 
genocida celého národa, zadušení 
jeho vůle k životu, poté následoval 
pád a zánik.

V takovém stavu jsme se 
nacházeli v roce 1988. Hrozivé 
rozměry těžby fosforu spolu s 
neskutečně vzrůstající výrobou 
a početnou migrací překročily práh 
trpělivosti. Můžeme děkovat osudu, 
že s přibližující se krajní mezí 
začala probíhat perestrojka. 
V předchozích společenských

Nemáme na vybranou. Vývoj 
naší historie nás zavál do slepé 
uličky a možná ještě dál, až na 
kraj propasti, v jejíž hlubině 
zeje chaos a zapomnění. Musíme 
zachránit to, co se ještě zachránit 
dá. Naše situace se podobá 
gordickému uzlu, který nelze 
rozetnout jediným úderem. Zapletly 
jej příliš velké síly, a proto 
se stěží podaří rozmotat ho 
jednoduše a rychle.

To ale neznamená, že jsme 
ztratili ze zřetele naše hlavní 
cíle. 0 jaké cíle jde? Především 
zavést takové spravedlivé uspořádání 
života a společnosti, které by 
zabezpečilo další existenci 
estonského národa na jeho 
historickém území. Rovněž musí 
existovat svobodné podmínky rozvoje 
naší kultury. Všechny národy, které 
dosáhly sebeurčení, usilovaly o 
státní suverenitu jako o 
nejnadějnější garanci svých 
národních zájmů. Tato snaha nám 
ani dnes není cizí. Otazník zůstává 
pouze v tom, jakou cestou suverenity 
dosáhneme a jak si ji vlastně 
představujeme.
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Současný vývoj událostí potvrdil správnost teze o postupném stanovení 
suverenity. A to z toho důvodu, že možnost volby je zaručena pouze v 
podmínkách dostatečné demokracie. Je třeba zavést Estonsko na cestu 
demokracie a podporovat proces demokratizace v celém Sovětském svazu. Dále 
musí být vypracován mechanismus pravomoci, který by přihlížel k zájmům 
národa a podléhal kontrole zdola. Neodkladné je dosažení ekonomické 
samostatnosti a vydobytí si práva určování výše příjmů a výdajů. Musíme 
světu dokázat, že je možné s námi počítat jako s důvěryhodným partnerem 
(to platí především pro tradiční spolupráci s Finskem a švédském). Je třeba 
opět obnovit heslo mladého Estonska z roku 1905: "Budeme Estonci, ale 
staneme se i Evropany".

Nejde o nic jiného, než o pohyb směrem k již zformovanému přirozenému 
postavení: být suverénním národem a státem, stát se pro Východ oknem do 
Evropy a baštou Evropy na Východě.

Vím, že již nyní křičí rozzlobení oponenti: "To, co děláte, je 
separatismus 1" Skutečně je možné si z pohledu velmocenské politiky naše 
myšlenky takto vyložit, ale chci říci jedno: bohatá jednota je jednota 
rozmanitosti, a proto, abych mohl poznat, jaký je náš Svaz, musím 
bezpodmínečně poznat sám sebe, své možnosti a pohledy, částečně se tento 
princip může projevit prostřednictvím dohody. Příprava nové svazové smlouvy 
se zaktualizovala. Do jejích osnov mohou být zaneseny pouze vztahy stejně 
zainteresovaných stran. 
Naší nejdůležitější
povinností je vysvětlit 
své zájmy a být 
připraveni vyslechnout 
a vzít v úvahu i zájmy 
ostatních účastníků
dohody. Je to nelehká 
cesta, ale stěží se 
najde rozumnější
alternativa.

A tak směřujeme
k novému, demokratickému 
a suverénnímu Estonsku, 
ale jako Damoklův
meč nad námi visí otázky: 
Pustí nás? A když ano, 
tak jak daleko? Odpovědi 
neznáme. Zato ale víme, 
že právě toto jsou naše existenční otázky.

Dějiny nás naučily smířit se s nejistotou. Jediný zdroj naší jistoty 
je poznání, že před soudem Velké Historie jsme čistí a že pravda je na 
naši straně.

Rejn VEJDEMANN přeloženo z časopisu VIKERKAAR
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Občan a Moc
Mezi těmi, kteří vyšli 25.srpna 1968 

na Rudé náměstí, aby před dějinami zachránili 
čest své země, byla i Larisa Bogorazová. 
Byla ženou politického vězně Anatolije 
Marčenka, který zemřel v prosinci 1986 v 
čistopolském vězení. Sergej_______ Kovaljov 
je jedním z redaktorů informačního bulletinu 
"Kronika posledních událostí", za což strávil 
12 let v táborech a ve vyhnanství. Přinášíme 
část rozhovoru, který s nimi natočila 
redaktorka časopisu "XX. věk i mir".

— Domníváte se, že cesta k právnímu 
státu vede přes osobní nezávislost každého 
občana? Je to tedy cesta k sobě samému?

BOGORAZOVÁ: Myslela jsem si, že at 
už je ideál jakkoli lákavý, cesta k němu 
bude těžká a dlouhá. Ukázalo se, že 
nezávislost potřebují mnozí a mnozí jsou 
také ochotni za ni zaplatit. I v příslovečném 
období stagnace existoval obrovský duchovní 
a mravní potenciál. Právní pojetí se postupně 
stávalo součástí společenského vědomí.

Pokud bude tento rozhovor zveřejněn, 
chtěla bych, aby to, co nyní řeknu, zůstalo 
nezměněno. Měsíc poté, kdy jsem viděla film 
Pokání, zemřel ve vězení Anatolij Marčenko. 
Jakkoli byla jeho smrt tragická, vyvolaly 
ve mně předcházející události pocit, že 
nezemřel nadarmo a že ukončením jeho života 
skončila i jedna etapa a začíná nová, v 
každém případě vidím v těchto událostech 
souvislost. Mnozí tvrdí, že Anatolijova 
smrt uspíšila amnestii, která nezávisle 
myslícím otevřela brány táborů. Možná, že 
tomu tak v určitém smyslu opravdu je. Třeba 
to všechno vymyslel nějaký velice talentovaný 
spisovatel. Byl to absolutně ukončený život. 
Jak byl zinscenován, tak byl také prožit. 
Snad to byl jeho úkol, nevím...

KOVALJOV: Takový konec Marčenkova života 
byl asi nevyhnutelný, možná byl jeho 
posláním.
—Situace se každopádně změnila. Idea 

právního státu- se stala oficiální politikou. 
Začala nová etapa, ale co bude ted? Co máme 
dělat?

informace
MOSKVA - Knižní vydavatelství 

Sovětský spisovatel začalo 
tisknout první díl rozsáhlého 
románu Souostroví Gulag od 
významného ruského spisovatele 
Alexandra Solženicyna. Kniha 
se má ke čtenářům dostat začátkem 
tohoto roku v nákladu 100 000 
výtisků.

USA - Manželka ruského 
spisovatele Alexandra Solženicyna 
oznámila, že se s manželem zatím 
nechtějí vrátit do Sovětského 
svazu. "Nejdřív musí mít každý 
občan sovětského státu možnost 
přečíst si Souostroví Gulag 
a Rudé kolo", prohlásila žena 
laueráta Nobelovy ceny za 
literaturu.

* * * * *

MOSKVA - Při příležitosti 
400. výročí ustanovení
moskevského patriarchátu rozhodl 
synod ruské pravoslavné církve
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informace
o kanonizaci patriarchy Tichona, 
který sloužil v ruské církvi 
v období bolševické reyoluce. 
Tichon vystupoval odvážně 
a energicky na obranu církve 
proti komunistům, za což byl 
roku 1922 uvězněn, po roce 
propuštěn a roku 1925 zemřel.

*****

JEREVAN - Nejvyšší sovět 
Arménské SSR a národní rada 
Náhorní karabašské autonomní 
oblasti na svém zasedání, které 
se konalo 1.prosince, jednomyslně 
schválily výnos o vytvoření 
Sjednocené arménské republiky. 
Nový název nahrazuje dosavadní 
označení Arménská SSR. Výnos 
podpořili všichni arménští 
poslanci včetně všech členů 
prezídia Nejvyššího sovětu, mezi 
nimi i první tajemník ÚV KS 
Arménie S. Aruíuňan.

*****

SVERDLOVSK - Sovětští zločinci 
se přizpůsobují době: nyní už 
jsou vybaveni nejen pistolemi, 
ale i automatickými zbraněmi, 
které kradou ze špatně střežených 
vojenských objektů. Nelze se 
potom divit, že počet vražd stoupl 
za jediný rok o 40% a množství 
krádeží o 69%. Jeden z obyvatelů 
Sverdlovska se svěřil reportérovi: 
”V našem bloku se rabuje 
pravidelně každé pondělí a úterý". 
Rodiny, které odcházejí do práce, 
se bojí kohokoli nechat doma, 
protože je velice pravděpodobné, 
že ho po návratu najdou zmláceného 
a svázaného, ne-li rovnou 
zavražděného.

KOVALJOV:V této složité a bouřlivé 
době by na prvním místě měla být. 
odpovědnost. A ta má - stejně jako 
nezávislost - mravní obsah. Mám na mysli 
odpovědnost za možné následky našich činů. 
Nezodpovědnost je nesmírně nebezpečná 
vlastnost. Abychom se jí vyvarovali, musíme 
rozhodně vykročit cestou práva.

Právo je staletími vyzkoušený 
mechanismus čestného vyřešení protichůdných 
zájmů. Je to mechanismus nenásilí. Zájmy 
lidí musejí vycházet z rovnoprávnosti, 
a v případě jejich konfliktu at rozhodne 
nezávislý arbitr - soud. Nezávislý soud 
jménem zákona.

Ale zákon není všechno. Je potřeba 
rozvíjet a vychovávat společenské právní 
vědomí. Na této' cestě je nejdůležitější 
sjednocení společnosti. V tom s Gorbačovem 
souhlasíme. Ale já hovořím o kulturním 
sjednocení, nikoli o pokryteckém davu stejně 
smýšlejících lidí sjednocených pod jedním 
heslem. Musíme konečně pochopit, že i lidé, 
kteří mají odlišné názory a nijak se 
s nimi netají, spolu mohou v klidu žít. 
Naše země potřebuje soužití lidí rozdílných 
názorů.

Zde je nutné překonat i některé 
tradiční antipatie ruské inteligence, 
například její vrozenou nechut ke 
kompromisům. Idea sjednocení v tom smyslu, 
jak si ji představujeme my, vychází z toho, 
že ne každý kompromis je nečestný. Že 
odpovědný vztah k věci vyžaduje vzájemné 
pochopení rozdílně uvažujících vrstev 
společnosti, posouzení různých variant 
konstruktivního jednání.

—Ale vzájemné pochopení vyžaduje 
i spolupráci. Nepřivádí vás do rozpaků 
možnost spolupráce s bývalým protivníkem?

KOVALJOV: Hnutí na obranu lidských 
práv ze 60. a 70. let spolupráci vcelku 
nezavrhovalo. Vždyt Sacharov a Calidze 
například vládě navrhovali konzultace o 
právních problémech. Právní pojetí nevychází 
z nesmiřitelnosti názorových protivníků, 
ale z jejich rovnosti, tedy ze vzájemného 
respektování. Na jedné straně stojí občan, 
na druhé straně moc. Nesouhlas mezi nimi 
ještě nemusí znamenat neúctu.
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Ale spolupráce může být mnohem 
častější a já nevylučuji ani podporu 
a souhlas s mocí v mnoha otázkách. 
V tom, v čem s ní souhlasím, jsem 
ochoten s čistým svědomím 
spolupracovat. Občas můžeme slyšet, 
že připravenost ke spolupráci je 
změnou pozice, div ne 
kolaborantstvím. Já si myslím že 
ne, že je to setrvání na pozici 
obhájce lidských práv. Vydáváme 
se na cestu konstruktivního hledání, 
pokojného dialogu. Společnost ale 
musí pochopit, že určitá 
konzervativnost je moci vlastní, 
a dokonce je to její základní 
vlastnost. Jinými slovy, moc musí 

být v určitém smyslu konzervativní! 
Přispívá to ke stabilitě státu 
a chrání před velkými výkyvy. Jedině 
takové chápání věcí může být jedním 
ze základů kulturního sjednocení 
společnosti. Potřebujeme se 
dopracovat k nevyhnutelnosti 
názorových střetů, střetů 
nenásilných a pokojných. Přirozený 
vztah k těmto střetům je zároveň 
klíčem k jejich řešení.

Mechanismus takovéto pokojné 
regulace bude potom nutně pro každou 
stranu nepohodlný, ale to je 
demokracie. Tyto rysy se začínají 
objevovat, všichni to cítíme. Časem 
se vytvoří i ten potřebný 
mechanismus.

nEPECTPOPlK
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JEŠTĚ nedávno označovala
komunistická propaganda reformistické 
koncepce západoevropské sociální 
demokracie za "lékaře u postele 
umírajícího". Dnes tato okřídlená 
fráze platí především pro KSSS s 
její politikou perestrojky, která 
se snaží, slovy Michaila Gorbačova, 
"vtisknout socialismu novou tvář". 
Vládnoucí stranická oligarchie a 
její experti a pomocníci se zoufale 
snaží podporovat neovladatelnou, 
neefektivní a rychle degradující 
sovětskou ekonomiku.

Ve snaze odvrátit konečnou 
katastrofu a uchovat si moc, obrací 
stranický aparát stále častěji 
pozornost na Západ. Kalkuluje s tím, 
že pomocí valutových injekcí, kreditů, 
společných podniků a investicí zvýší 
sociálně ekonomický potenciál země, 
čímž zastaví rozrůstající se chorobu 
a zvítězí v boji o čas. Ostražitost 
a nedůvěra západních podnikatelů 
však nutí kremelské stratégy uchylovat 
se ke stále novým propagandistickým manévrům, které by vedly k získání důvěry. Jedním 
z nich je nové Gorbačovovo prohlášení o připravenosti Sovětského svazu pomoci budovat 
celoevropský dům. Můžeme brát taková" prohlášení vážně? 0 jakém společném evropském don.:-

GORBYHO HODNOTY
Gorbačov hovoří, když nynější míra politických svobod v SSSR nedosahuje ani úrovně z 

dob carského režimu, kdy opoziční strany mohly vést legální boj proti tehdejšímu režimu? 
Těmito výroky připomíná Gorbačov jednoho indického vůdce, který poté, když přišel na 
břeh zálivu a zádumčivě hleděl v dál, slavnostně prohlásil:"Zde musíme postavit most!" 
Ten most postavili za 50 let američtí inženýři.

Jestliže sovětský stranický klan deklaruje svoji oddanost principům nového 
politického myšlení a uvažuje o prioritě všelidských zájmů nad třídními, a zároveň se 
nezastaví před použitím nervově paralytického plynu proti bezbranným lidem, cynicky tím 
celému světu demonstruje, že hlavní hodnotou stranické byrokracie zůstává pouze moc. 
Jedině uchování těchto hodnot má Gorbačov na mysli, když hovoří o tom, že v celoevropském 
domě musí každý zůstat sám sebou a žít podle vlastní volby.

Gorbačovova odpověS na dotaz italského novináře ohledně tragických událostí v 
Číně je výmluvným příkladem jeho vztahu k všelidským hodnotám v Evropě. V té odpovědi 
se logika totalitarismu ukazuje v jasném světle. "Hovoří se o revolučních přeměnách", 
nevzrušeně odpovídá komunistický šéf, "a ty jsou provázeny nejen radostmi a úspěchy, 
ale i bolestmi, vyvolávají tedy bolestný proces". Takto, ve shodě s onou podivnou logikou, 
jsou v revoluční epoše přeměn vydávány masové vraždy nevinných lidí za zcela zákonitý 
a dokonce nevyhnutelný jev. Ovšem revoluční přeměny jsou v komunistických režimech 
jevem neustálým, a pokud neexistují, tak se jednoduše vyhlásí (velké skoky, reformy,
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perestrojky, modernizace), a k těmto velikým přeměnám tedy neodlučitelně patří hromadné 
vraždění. V kontextu komunistické ideologie je osobnost chápána jako prvotní produkt 
sociálně-třídních zákonitostí. Lidský život je nepatrnou, nulovou veličinou, kterou je 
možno a nutno v grandiózních historických plánech pohrdat. Taková je matematika komunismu.

"Jen at se narodí - stejně musí zemřít". Tato slova jednoho z hrdinů sovětského 
románu dvacátých let, meditujícího nad zrozením života ve všeobecném trápení nového světa, 
jsou formulí, skrývající podstatu komunistické ideologie. Tato ideologie zůstává vždy, 
při jakýchkoli perestrojkách, pouze filozofií násilí a smrti ve jménu utopické 
budoucnosti • Arnold JEREMENKO EXPRESS CHRONIKA

PŘETISKUJEME JEDEN Z POSLEDNÍCH ROZHOVORŮ ANDREJE DMITRIJEVIČE 
SACHAROVA, KTERÝ POSKYTL LITEVSKÉMU LISTU "ATGIMIMAS" ZAČÁTKEM ŘÍJNA 1989.

Jak reagují lidé v Moskvě na 
události na Litvě? Vždyt už několik 
týdnů probíhá v centrálním tisku a televizi 
ostrá protilitevská kampaň.

SACHAROV: Nemohu odpovídat za všechny 
lidi, ale já i lidé mně blízcí se 
domníváme, že suverenita je pro všechny 
republiky zcela principiální otázkou. 
Poslední vyhlášení ÚV KSSS tyto problémy 
spravedlivě neřeší.

— Od léta uplynulého roku se události 
v_______Pobaltí vyvíjejí velice bouřlivě. 
Napětí v této oblasti je velice kolísavé. 
Jaké jsou v této souvislosti Vaše prognózy?

SACHAROV: Těžko říci, chci věřit, 
že bude nalezena taková rovnováha sil, 
při níž si každá republika uchová reálnou 
naději na dosažení suverenity.

Je reálně hovořit o suverenitě 
Ruska?

SACHAROV: Hovořit o samostatnosti 
Ruské republiky je nejen možné, ale 
dokonce nezbytné. Rusko zužuje mnoho 
palčivých problémů, které jsou spojeny 
s jeho minulostí. Na jejich řešení závisí 
jeho budoucnost. Suverenita ostatních 
republik rozhodně nemůže zájmům Ruska 
uškodit, spíše naopak.

— Hlasoval byste pro Svaz suverénních 
republik?

SACHAROV: Suverénních ano, ale jen 
v pravém smyslu tohoto slova. Pouze 
Svaz takových republik má do budoucna 
význam. Základem takového Svazu musí 
být vzájemná rovnost a dobrá vůle.

* *

Toto v pořadí třetí číslo Pěny (první dvě vyšla v samizdatu) vydala 
nezávislá redakční skupina v tomto složení: Ondřej Pospíchal, Libor 
Pospíšil, David Němec, Marek Adámek, Karel PoneT-, Jan Adámek a Filip 
Němec.

Články, u nichž není uveden pramen, jsou redakční.
Karikatury jsou vybrány z těchto zdrojů: Moskovskije novosti, 

XX. věk i mir, Przeglad wiadomosci agencyjnych, Tygodnik Solidarnosc, 
Krokodil, International Herald Tribune a Pěna.

Uzávěrka 4.1. 1990.
Veškerou korespondenci - připomínky, kritiku, nápady, ale i 

informační a materiální příspěvky nám můžete posílat na adresu redakce: 
Ondřej Pospíchal, Traubova 18, 602 OO Brno nebo Libor Pospíšil, Řezáčova 
66, 624 00 Brno.
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